
5193 27/5 69: Meddelelser fra formanden. 5194 

[Formanden.] 
1) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 

gående: 

Forslag til folketingsbeslutning om den 
kommunale ejendomsbeskatning m. v. 
[af Thisted Knudsen m. fl.]. 

2) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om statstilskud til private 
eksamensberettigede realskoler uden for 
København, Frederiksberg og Gentofte. 

3) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om statstilskud til private 
gymnasieskoler og til private realskoler 
i København, Frederiksberg og Gen- 
tofte. 

4) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om fordeling af udgifterne 
til statsskoler og kommunale gymnasie- 
skoler uden for København, Frederiks- 
berg og Gentofte. 

5) Tredje behandling af: 

Forslag til lov om, opførelse af fiskeindu- 
strianlæg m. v. og om bygning af havne 
i Grønland. 

6) Anden behandling af: 

Forslag til lov om statsgaranti m. v. i 
forbindelse med Danmarks deltagelse i 
det skandinaviske luftfartssamarbejde. 

7) Anden behandling af: 

Forslag til lov om udskydelse af revision 
af lov om lodsvæsenet. 

8) Første behandling af: 

Forslag til lov om bemyndigelse til at 
fravige de i lov nr. 277 af 18. juni 1951 
om forsvarets ordning (personellet ved 
værnene, korpsene m. fl.) § 5 givne be- 
stemmelser om. antagelse af luather. 

Mødet hævet kl. 1650. 

102. møde.  

Torsdag den 28. maj kl. 13. 

Formanden: Udvalget angående forslag 
til lov om ændring i lov om foranstaltninger 
til fremme af danske erhvervsinteresser har 
afgivet betænkning over nævnte lovforslag. 
Eksemplarer er omdelt. 

Udvalget for forretningsordenen har af- 
givet betænkninger over forslag til lov om 
ændringer i lov om valg til folketinget og 
forslag til lov om vederlag og pension m. v. 
for ministre. Eksemplarer er omdelt. 

Ombudsmandsudvalget har afgivet til- 
lægsbetænkning over forslag til lov om æn- 
dring i lov om folketingets ombudsmand. 
Eksemplarer vil blive omdelt. 

Det er meddelt mig, at Anker Lau ønsker 
at udtræde af udvalget angående forslag til 
lov om hjemmemarkedspriser for mælk og 
mejeriprodukter. Til at indtræde i det 
nævnte udvalg i stedet for Anker Lau har 
vedkommende gruppe udpeget N. Chr. 
Christensen, som herefter er valgt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer til et udvalg angå- 
ende forslag til folketingsbeslutning 01n den 
kommunale ejendomsbeskatning 1n. v. [af 
Thisted Knudsen m. fl.]. 

Valgt blev: Holger Eriksen, Dupont, Ove 
Hansen, Aage Knudsen, Hans R. Knudsen, 
M. Larsen (Kolding), Edel Saunte, Kirke- 
gaard, Niels Andersen, Thisted Knudsen, 
Anders Andersen, Alfred Bøgh, Niels Eriksen, 
Thorkil Kristensen, Poul Møller, Jørgen 
Jørgensen (Ullerup) og Thestrup. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov O1n stats- 
tilskud til private eksamensberettigede real- 
skoler uden for København, Frederiksberg og 
Gentofte. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
4901, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg 
B. sp. 1099). 
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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Formanden: Sammen med denne sag fore- 
tages de to følgende sager på dagsordenen, 
nemlig: 

Tredje behandling af forslag til lov om stats- 
tilskud til private gymnasieskoler og til pri- 
vate realskoler i København, Frederiksberg og 
Gentofte. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
4901, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg 
B. sp. 1101). 

Der var stillet 2 ændringsforslag i tillægs- 
betænkningen. 

Uden for tillægsbetænkningen var der 
ikke stillet ændringsforslag. 

Tredje behandling af forslag til lov om for- 
deling af udgifterne til statsskoler og kom- 
munale gymnasieskoler uden for København, 
Frederiksberg og Gentofte. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
4901, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg 
B. sp. 1101). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Ændringsforslagene sattes først til for- 
handling. 

Marius Buhl: Angående ændringsforsla- 
gene til det andet af de tre lovforslag, der 
her er til behandling, skal jeg blot sige, at 
der står et stort flertal bag de to af un- 
dervisningsministeren stillede ændringsfor- 
slag. Da de tillige er anbefalet af de skoler, 
som lovforslaget drejer sig om, skal også 
jeg anbefale, at ændringsforslagene vedtages. 

Jeg er ordfører, hvad alle tre lovforslag 
angår og viL gerne benytte lejligheden til at 
sige et par ord om lovforslaget vedrørénde 
tilskud til de private realskoler; mine ud- 
talelser gælder også i nogen grad de andre 
skoleformer. Det drejer sig om den passus 
i lovforslagets bemærkninger, der vedrører 
dispensation for nedsat timetal. Der vil 
efter de nye lønningslove blive taget noget 
strengere på dette inden for den offentlige 
skole og inden for etaterne, og det er derfor 

rimeligt, at man ikke kan gøre nogen lov- 
mæssig undtagelse for denIprivate realskole. 
Det ligger dog sådan, at der er mange lærere 
og specielt lærerinder inden for de private 
skoler, som gennem flere år har haft nedsat 
timetal og derved har erhvervet sig en ret 
til at have dette nedsatte timetal med be- 
varelse af den proportionale anciennitet, 
som følger deraf. I den pensionskasse, som 
disse skoler benytter, er der også statsaner- 
kendte regler for, at de kan have et sådant 
nedsat timetal. Det kan være vanskeligt for 
mindre, private skoler at få timetallet til 
fuldstændig at gå op med 36. De vil let 
kunne komme ud for at have et par lærere 
med et nedsat timetal, og det vil jo blive 
dyrt at skulle supplere det op, og man kan 
bringe sådanne lærere i vanskelighed. Jeg 
ville derfor gerne, om den højtærede mini- 
ster ville sige et par ord om, at ministeriet 
vil se med velvilje på velbegrundede ansøg- 
ninger om godkendelse af et nedsat timetal. 

Med disse ord skal jeg for øvrigt på mit 
partis vegne anbefale at stemme for alle 3 
lovforslag. 

Formanden: Jeg gør opmærksom på, at 
forhandlingen indtil videre alene drejer sig 
om ændringsforslagene. 

Hermed sluttede forhandlingen om æn- 
dringsforslagene. 

Man foretog derpå afstemning over de til 
forslag til lov om statstilskud til private 
gymnasieskoler og til private realskoler i 
København, Frederiksberg og Gentofte stil- 
lede ændringsforslag. 

Ændringsforslag nr. 1 angående lovfor- 
slagets titel og ændringsforslag nr. 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagene som helhed sattes derefter 
til forhandling. 

Undervisningsministeren (Jørgen Jørgen- 
sen): I anledning af de bemærkninger, det 
ærede medlem hr. Marius Buhl fremsatte, 
skal jeg kun sige, at den nye lønningslov 
stiller strengere regler med hensyn til redu- 
ceret timetal, men at vi naturligvis altid 
inden for de rammer, der er givet, vil se 



Folketingets forhandlinger. (326) 

5197 28/5 59: 3. beh. af f. t. 1. vedr. private realskoler m. m. 5198 

[Undervisningsministeren.] 
med velvilje på velbegrundede andragender, 
der måtte fremkomme. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Forslag til lov om statstilskud til private 
eJcsamensberettigede realskoler uden for Kø- 
benhavn, Frederiksberg og Gentofte 
vedtoges med 114 stemmer mod 21. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Forslag til lov om statstilskud til private 
gymnasieskoler og om statstilskud til private re- 
lÛskoler i København, Frederiksberg og Gentofte 
vedtoges med 116 stemmer mod 21. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Forslag til lov om fordeling af udgifterne 
til statsskoler og kommunale gymnasieskoler 
uden for København, Frederiksberg og Gen- 
tofte 
vedtoges med 117 stemmer mod 21. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om op- 
løg-else af fiskeindustrianlæg m. v. og om byg- 
ning af havne i Grønland. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
4838, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg 
B. sp. 1089). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

From: Venstre vil undlade at stemme for 
lovforslaget, men jeg vil gerne fremhæve, 

at det ikke skyldes, at vi er imod de på- 
tænkte anlæg i Grønland. Vi begrunder vor 
stilling alene med, at vor henstilling til 
folketinget og til regeringen om at lade 
privat kapital få indflydelse på disse anlæg 
er blevet afvist. Derfor undlader vi at 
stemme for lovforslaget. 

Ninn-Hansen: Det konservative folke- 
parti kan ikke medvirke til denne lovgiv- 
ning. Vi finder det rigtigt, at investerill- 
gerne i Grønland nu sættes ind på de om- 
råder, der kan gavne den grønlandske be- 
folknings produktive beskæftigelse, og kan 
i den forbindelse gentage, at vi finder, at 
den kgl. grønlandske handel har udført en 
god gerning ved fremlæggelsen af et pro- 
gram, der kan sætte de erhvervsmæssige 
investeringer i forgrunden. Men når vi ikke 
kan stemme for lovforslaget, skyldes det, 
at vi har fået nedstemt vort ændringsfor- 
slag, der ville betyde, at der skulle anvendes 
ca. 26 mill. kr. mindre af statens midler på 
disse områder. Vi kunne måske endda forstå, 
at regeringspartierne kan nære nogen skep- 
sis med hensyn til mulighederne for privat 
investering, skønt det er et udtryk for 
pessimisme i vurderingen af rentabiliteten 
af disse anlæg; men vi forstår ikke, at den 
højtærede minister ikke har kunnet give 
noget som helst tilsagn om at ville forsøge 
at tiltrække privat kapital gennem fast- 
læggelse af sådanne betingelser, at man 
kunne friste den private kapital til investe- 
ringer i Grønland. 

Ministeren for Grønland (Lindberg): Jeg 
skal ikke på nuværende tidspunkt genop- 
tage den diskussion, vi havde ved sagens 
anden behandling. Jeg vil kun endnu en 
gang udtale min beklagelse over, at ikke 
engang en plan som denne, der jo drejer 
sig om i meget væsentlig grad at hjælpe 
den grønlandske befolkning, har kunnet 
finde støtte hos venstre og det konservative 
folkeparti. Det hjælper ikke meget, at man 
siger, at man har sympati, når man ikke 
har noget at have den i. 

326 


